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Protestiramo 
in še bo

Na drugem mestu v celoti ob
javljamo izjavo deželnega taj
ništva Slovenske skupnosti ob 
koncu razprave in ob izglasova
nju novega volilnega zakona v 
deželnem zboru Furlanije Julij
ske krajine. Slovenska politična 
organizacija bo v prihodnjih ted
nih in mesecih vprašanje gotovo 
so poglobila, pri čemer bo tudi 
naredila vse, kar je v njeni mo
ri, da bi se v tako pomembnem 
zakonodajnem telesu, kot je de
želni svet, še dalje slišal nepo-

DRAGO LEGIŠA \
Ivorjen in samostojen glas slo
venske narodne manjšine.

V prejšnji številki našega li
sta smo na tem mestu odločno 
Protestirali, ker je bil v polnem 
teku poskus, da bi predstavni
štvo Slovenske skupnosti z odo
britvijo novega volilnega zakona 
kratkomalo izginilo iz deželnega 
sveta. Takšna nevarnost še obsta
ja, četudi je bil v zadnjem tre
nutku odobren popravek zako
na, ki manjšim političnim skupi
nam omogoča »volilne povezave« 
z večjimi strankami in nato ude
ležbo pri koriščanju volilnih os
tankov. Stvar seveda ni tako eno- 
stavna in je zato naša nejevolja 
°b izglasovanju novega zakona 
Povsem upravičena.

Proti takšnemu zakonu zato 
Se protestiramo in bomo tako 
ravnali tudi v prihodnosti. Na
ravnost sveta jeza pa nas zgrabi, 
kadar pomislimo, da je italijan
ska večina v deželnem zboru, ra- 
zen redkih častnih izjem, dosled
no ignorirala prisotnost sloven
ske narodne manjšine na ozem
lju Furlanije Julijske krajine in ji 
torej ni bilo prav nič mar, če bo 

manjšina imela možnost, da 
'Zvoli svoje predstavništvo v de- 
Zelni zakonodajni zbor, ali ne. 

Gre v prvi vrsti seveda za pro- 
fem, ki se neposredno tiče pra- 

in koristi zainteresirane manj- 
?lne, a gre tudi za vprašanje, ki 
'Uia širše razsežnosti, od pravi
c e  ureditve katerega je odvisno 
^rsikaj; med drugim dobri so- 
?edski odnosi ob vzhodni itali- 
l®Uski državni meji.

Italijanska ustavodajna zbor- 
Jca je pre£j 45 in ve£ Jeti dolo- 

a za deželo Furlanijo Julijsko 
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Nova podoba olimpijskih iger

Vsaka kolajna ima tudi svojo senčno stran
ločile sankcije Z druženih naro
dov.

Toda pojav novih narodov in 
novih reprezentanc na olimpij
skem tekm ovanju je le eden od 
karakterističnih aspektov Barce- 
lone-92. Da bodo tokrat poklicni 
športniki nastopali povsem  ena
kopravno s tistimi, ki imajo urad
ni am aterski status, praktično pa 
so profesionalci kot vsi ostali, ni 
novost, vendar pa je to dejstvo šlo

Slovenska športna reprezentanca, k i tekmuje na olim pijskih igrah v Barceloni

Igre bližajoče se stoletnice, 
množične, televizijske, igre brez 
bojkotov. Kdo ve, kakšen pridev
nik se bo oprijel iger 25. olimpia- 
de, ki se bodo pričele v soboto s 
slovesno otvoritvijo na barcelon
skem  olimpijskem stadionu. To 
so obenem  prve igre po zlomu 
kom unizm a, razpadu Sovjetske 
zveze in Jugoslavije, to so prve 
igre po nem ški združitvi. Ne sa
mo s političnega, pač pa tudi s 
strogo tehničnega vidika novosti 
ne bo manjkalo, še posebej v 
ekipnih tekm ovanjih, kjer ni več

sovjetske »zbornaje kamande«, 
pač pa ni manj kvalitetna izbra
na ekipa Ukrajine, Litve, Rusije, 
pa tudi ne »plavih«, ki so jih za
menjale reprezentance Slovenije,

Iz vsebine:
Pogovor s svetovalcem Ssk 
Brezigarjem o deželnem 
volilnem zakonu (str. 3)

Janez Povše:
0  pridobitvi državljanstva 
Republike Slovenije (str. 5) 
Livij Valenčič o problemih 
športa na Tržaškem (str. 4)

GSASA RUDOLF

Hrvaške in m orda tudi Bosne in 
Hercegovine, če bodo seveda bo
sanski športniki sploh lahko do
potovali. Izostala bo torej le nova 
srbsko-črnogorska Jugoslavija, ki 
so jo s svetovnega tekm ovanja iz

skoraj neopazno mimo pozorno
sti svetovne javnosti. V Barcelo
ni bodo torej nastopali tudi šport
niki kot Steffi Graf, Michael Jor
dan, Magic Johnson, Peruzzi itd.

Izjemno vlogo, še m nogo ve
čjo kot pri prejšnjih izvedbah, ima 
televizija, ki je postala prava go
spodarica iger. Ameriška TV mre-
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Proti mafiji ni dovolj državni represivni aparat
Od atentata na sodnika Falconeja 

pri Palermu na Siciliji še nista pote
kla dva meseca, ko je sicilijanska ma
fija spet zagrešila strašen, podel zlo
čin. Njena žrtev je tudi tokrat sodnik 
iz sicilijanske prestolnice, Paolo Bor- 
sellino, tesni Falconejev sodelavec in 
prijatelj, k ije  kot preiskovalni sodnik 
imel, zlasti po prijateljevi nasilni 
smrti, vodilno vlogo v boju proti ma
fiji.

Voditelji mafije so zato odredili 
njegovo smrt, kar so v nedeljo, 19. 
t.m ., pri belem dnevu in v samem 
mestnem središču tudi izvedli. S sod
nikom je izgubilo življenje pet policij
skih agentov (eden je bil iz M ilj pri 
Trstu) iz njegove osebne straže, 18 
ljudi je bilo ranjenih, gmotna škoda 
pa je ogromna. Oba atentata sta to

rej zahtevala skupno enajst smrtnih 
žrtev: dva sodnika, ena sodnica (Fal- 
conejeva žena) in osem agentov.

Ta veliki krvni davek potrjuje res
nico, da je sicilijanska mafija v okvi

ru organiziranega kriminala v Italiji 
še vedno mogočen dejavnik, pri zati
ranju katerega je državna oblast do 
zdaj praviloma odpovedala. Poznaval- 
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Umorjena sodnika Falcone in Borsellino (foto AP)
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Proti mafiji ni dovolj drž

(foto AP)

RADIO TRST A

■  NEDELJA, 26. julija, ob: 8.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.30 Kmetijski tednik;
9.00 Sv. maša iz župnijske cerkve v Roja
nu; 9.45 Pregled slovenskega tiska v Itali
ji; 10.00 Otroci umetnosti: »Peter Iljič Čaj
kovski«; 11.00 Znaš ta zadnjo?; 11.45 Vera 
in naš čas; 13.00 Opoldanski radijski dnev
nik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Poroči
la in deželna kronika; 14.10 »Bonjour Trie- 
stesse ali kabaret podirajočih se dni«; 14.40 
Pesmi miru; 15.15 Poletne melodije; 16.00 
Z naših prireditev; 17.00 Šport in glasba.
■  PONEDELJEK, 27. julija, ob: 7.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8.00 Poročila in de
želna kronika; 8.10 Jugoslavija 1941-1945;
10.00 Poročila in pregled tiska; 11.30 Pe
nelope Russianoff: »Kdaj se bo vam na
smehnila sreča«; 12.40 Moški zbor Mirko 
Filej iz Gorice; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 14.00 Poročila in deželna kroni
ka; 14.30 Sanje se nadaljujejo: »Voda«;
15.00 »Drevo v oblakih«; 16.00 Glej kaj ješ;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
Klasični album; 18.30 »Ona + jaz = oba« — 
slike iz zakonske idilike.
■  TOREK, 28. julija, ob: 7.00 Jutranji radij
ski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna kro
nika; 8.10 Jože Plečnik v spominih Vinka 
Lenarčiča; 10.00 Poročila in pregled tiska;
11.30 Penelope Russianoff: »Kdaj se bo 
vam nasmehnila sreča?«; 13.00 Opoldanski 
radijski dnevnik; 14.00 Poročila in deželna 
kronika; 14.10 S festivalov; 14.30 Dobro
došlo, poletje! O hobbyjih in prostem ča
su; 15.00 »Drevo v oblakih«; 16.00 Nazaj 
k naravi; 17.00 Poročila in kulturna kro
nika; 17.10 Klasični album; 18.00 VVilliam 
Shakespeare: »Koriolan«.
■  SREDA, 29. julija, ob: 7.00 Jutranji radij
ski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna kroni
ka; 8.10 Jože Plečnik v spominih Vinka Le
narčiča; 10.00 Poročila in pregled tiska;
11.30 Penelope Russianoff: »Kdaj se bo 
vam nasmehnila sreča?; 12.00 Krščansko 
socialno gibanje na Primorskem; 12.40 Ko
morni zbor RTV Slovenija; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.40 Simboli in 
še kaj; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.30 Nepozabne odrske sanje; 15.00 »Dre
vo v oblakih«; 16.00 Šport in rekreacija za 
vsakogar; 16.10 Lahka glasba raznih na
rodov; 17.00 Poročila in kulturna kronika; 
17.10 Klasični album; 18.00 Indija — srce 
sveta.
■  ČETRTEK, 30. julija, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Jože Plečnik v spominih Vin
ka Lenarčiča; 10.00 Poročila in pregled tis
ka; 11.30 Penelope Russianoff: »Kdaj se bo 
vam nasmehnila sreča?«; 12.00 Izkušnje s 
potovanja po Srednji Ameriki; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po 
željah; J 4.00 Poročila in deželna kronika;
14.30 Življenju naproti; 15.00 »Drevo v 
oblakih«; 16.00 Moje najljubše knjige;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
Klasični album; 18.00 Četrtkova srečanja: 
Obtoženci 2. tržaškega procesa.
■  PETEK, 31. julija, ob: 7.00 Jutranji radij
ski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna kro
nika; 8.10 Jože Plečnik v spominih Vinka 
Lenarčiča; 10.00 Poročila in pregled tiska;
11.30 Penelope Russianoff: »Kdaj se bo 
vam nasmehnila sreča?«; 12.00 Počitniška 
iskanja; 12.10 Narodnozabavna glasba; 
12.40 Oktet bratov Pirnat; 13.00 Opoldan
ski radijski dnevnik; 13.40 Drugam dru
gače; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.30 Prvine Sredozemlja pri primorskih 
pesnikih in pisateljih; 15.00 »V podzem 
skem svetu«; 16.00 Glasovi iz Sibirije;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
Klasični album; 18.00 Kulturni dogodki.
■  SOBOTA, 1. avgusta, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 10.00 Poročila in pregled tiska;
11.30 Penelope Russianoff: »Kdaj se bo 
vam nasmehnila sreča?«; 12.00 Glas har
monike; 12.20 Pesmi miru; 13.00 Opoldan
ski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po že
ljah; 14.00 Poročila in deželna kronika; 
15.CIO »V podzemskem svetu«; 16.00 Na 
počitnice; 17.00 Poročila in kulturna kro
nika; 17.10 Klasični album; 18.00 »Bonjour 
Triestesse ali kabaret podirajočih se dni«.

Razdejanje v  Palermu po atentatu  

• l̂lll O
ci razmer pravijo, da je glavni stan 
mafije obsodil na sm rt vse državne 
funkcionarje, ki so po svoji poklicni 
dolžnosti postali strokovnjaki na tem 
področju in torej predstavljajo veliko 
nevarnost za nadaljnji obstoj same 
zločinske tolpe. Z  umorom Falconeja 
in Borsellina pa je mafija tudi doka
zala, da je trdno odločena in hkrati 
sposobna izvesti svoje sklepe.

Bo država po zadnjem pokolu v 
Palermu mogla in znala ustrezno od-
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ža Nbc je organizatorjem  plačala 
nič manj kot 500 milijard lir. S tem 
pa je postala glavni sponsor iger. 
Jasno je, da si je v zam eno od or
ganizatorjev zagotovila m arsika
tero prednost, razum ljivo je, da 
so bili urniki tekm ovanj postav
ljeni na glavo, da bodo morali iz 
televizijskih razlogov judoke za
menjati tradicionalni beli kimono 
z barvanim  in torej na ekranu bo
lje spoznavnim  dresom , da bodo

Papež okreva
Zdravstveno stanje papeža 

Janeza Pavla II., ki so ga prej
šnji teden operirali v rimski 
kliniki Agostino Gemelli, se iz 
dneva v dan izboljšuje. Zdrav
niki pa so na podlagi analiz 
ugotovili, da sv. oče ni v živ
ljenjski nevarnosti: tumor, ki 
so ga odstranili, je bil benig
ne narave. Lahko pa bi v krat
kem postal m aligni, če bi b ili 
z operacijo odlašali.

Papež je že nekaj dni po ki
rurškem posegu vstal iz po
stelje, danes (23. t.m.) naj bi 
mu odstranili šive, iz bolnišni
ce pa ga bodo odpustili pred
vidoma že konec tega ali pa v 
začetku prihodnjega tedna.

govoriti na takšen izziv? Pod vtisom  
tega gnusnega zločina bo parlament, 
kot se zdi, v nekaj dneh potrdil za
konski odlok, ki ga je bila odobrila že 
prejšnja vlada in pri oblikovanju ka
terega sta aktivno sodelovala oba u- 
morjena sodnika. Odlok vsebuje no
ve, strožje ukrepe za učinkovitejši boj 
proti mafiji. Vlada bo verjetno kon
čno začela izvajati že sprejete sklepe in 
uresničevati prav tako že zdavnaj odo
brene ukrepe. Med te sodijo: ustano
vitev višjega državnega pravdništva

jadralci v finalu tekm ovali po si
stem u »match race«, ki je v velja
vi na regatah za Am eriški pokal. 
Televizija je v hipu pom etla z več- 
desetletnim i tradicijami, poniža
la športne panoge s stoletno zgo
dovino. Toda kdor plača ima pra
vico, da odloča in izbira. Televi
zija je skupno zagotovila barce
lonskim organizatorjem  625 mili
jard lir, zato zahteva, da ima p ra
vico soodločanja tako pri razpo
reditvi urnikov kot tud i šport
nih panog. In ker največ plačajo 
Američani, Nbc zahteva, da bi 
olimpijskim panogam  dodali še 
nekatere, ki sicer zaenkrat ne spa
dajo v to zvrst, vendar so v A m e
riki sila priljubljene. Nič čudnega 
torej, če bom o čez štiri ali osem let 
m ed olimpijskimi športi zasledili 
tud i am eriški nogom et ali m oto
ciklizem. V Ameriki seveda vsi 
športi niso enako priljubljeni, še 
najm anj dirkališčne kolesarske 
discipline, vaterpolo in rokom et. 
Nbc je oglaševalcem zagotovil, da 
bo prenose v najbolj poslušanih 
urah gledalo najmanj 12 milijonov 
ljudi, zato je tud i lahko zasolil te
levizijske spote, ki stanejo celo 
380 milijonov za pičlih 30 sekund. 
Seveda so to cene, ki veljajo za 
prekinitev ob atletskih ali košar
karskih finalih in nikakor ne za 
predtekm ovanja.

Toda organizatorji in tud i o- 
limpijsko gibanje so bili prisiljeni-

za mafijske zločine in mafijska kazni
va dejanja, ustanovitev novega var- 
nostnega zbora, ki naj šteje tri tisoč 
posebej izvežbanih agentov in specia
listov, temeljito nadzorstvo nad vsem 
teritorijem, kjer so na delu mafijci, 
itd.

Toda mafije, kot trdijo strokov
njaki, ne bo zatrl le represivni aparat 
države. Slednja more v boju s krimi
nalci zmagati le, če bodo ljudje imeli 
vanjo zaupanje. Tega pa si bo prido
bila, če bodo politiki in vsi tisti, ki 
imajo kakšno javno funkcijo, pošteni, 
in poklicno sposobni ter se bodo zave
dali, da opravljajo posebno poslan
stvo, da so skratka v službi ljudstva. 

★ * *
V soboto, 18. ju lija , se je  v  Čeda

du pričel 2. M ittelfest, k i so sega ude
ležili ku lturn ik i iz sedmih držav sred
njeevropskega prostora. M ed drugim 
so organizatorji v spored uvrstili tu
di gledališke, glasbene, baletne, film 
ske in lu tkovne predstave. O tvoritev  
je bila na glavnem čedajskem trgu Pa
olo Diacono, prireditve pa so potekale 
na najrazličnejših in najznačilnejših  
središčih, trgih in ulicah tega mesta- 
Slovenijo so na o tvoritven i slovesno
s ti zastopali m inister za kulturo Su- 
klje, ambasador v R im u Kosin in ge
neralni konzul v  Trstu Sušmelj.

ugrizniti v televizijsko kislo jabol
ko. Se pred osmimi leti so igre po
menile velikansko finančno izgu
bo, ki jo na prim er M ontrealčani 
še vedno plačujejo, čeprav je od 
iger v Q uebecku preteklo že 16 
let. Sele Am eričani so z igrami v 
Los Angelesu pokazali in dokaza
li, da se da z vrhunskim  športom 
tudi m astno zaslužiti. Toda vsa
ka kolajna im a tudi svojo senčno 
stran.

* * *

Protestiramo 
in še bomo
4 llll D
krajino poseben statut predvsem 
zaradi prisotnosti naše manjšine, 
za zaščito katere ustava že v 6- 
členu predvideva posebne nor
me. Zato je molk o naši manjši
ni v tako pomembnem zakonu, 
kot je tisti, ki ureja izvolitev de
želnih svetovalcev, v kričečem 
nasprotju z voljo in odločitvam1 
samih »očetov« italijanske repu
blike.

S takšnimi sklepi deželneg3 
sveta Furlanije Julijske krajine se 
zato ne bomo nikoli sprijaznil* 
in bomo s protesti nadaljevala 
saj smo globoko prepričani, d3 
takšna politika ne škoduje sam® 
naši manjšini, temveč na daljŠ* 
rok tudi italijanski večini v našil* 
krajih.

Vsaka kolajna ima tudi svojo senčno stran
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Deželni svetovalec Brezigar po odobritvi volilnega zakona

»Slab kompromis med dvema skupinama strahov«
V četrtek, 16. t.m ., je deželni svet Furlanije Julijske krajine odo

bril novi deželni volilni zakon. V razpravo, ki je bila ena najdaljših 
in tudi najbolj živahnih, mestoma živčnih, v zgodovini deželnega sve
ta, je večkrat posegel svetovalec Slovenske skupnosti Bojan Brezigar.

da bi m orala v tem  prim eru pre
vladati trezna politična ocena o 
nujnosti uveljavljanja splošno 
priznanih načel v korist m anjšin
ske zaščite. Po drugi strani pa je 
bilo občutiti bojazen pred  reakci
jami, ki bi lahko prišle iz Rima, 
lahko pa tud i iz tujine, ko bi bil 
zakon tak, da bi avtom atično iz
ključeval iz deželnega sveta slo
vensko stranko. Italija je že tako 
pod izredno močnim m ednarod
nim pritiskom zaradi najmanj treh 
elementov: gospodarskega stanja, 
oziroma državnih financ, zaradi 
katerih tvega, da ne bo pravočas
no vključena v evropsko integra
cijo; škandalov o podkupovanju 
politikov in mafije. Za Italijo bi bi
lo zelo negativno, ko bi se tem 
trem  elem entom  pridružila še 
m ednarodna obtožba zaradi ne
spoštovanja m anjšinskih pravic. 
Ob teh dveh bojaznih je bila reši
tev o »volilnih povezavah« kom 
promis, ki strankam  omogoča, da 
trdijo, da so rešile Slovensko 
skupnost, čeprav tega eksplicitno 
niso naredile.

Kaj Vas je  pri tem zakonu naj
bolj zanimalo?

Za Slovensko skupnost je bilo 
pri tem zakonu najpomembnejše, 
ali bodo sploh obstajale vsaj teoret
ske možnosti, da edina slovenska 
stranka ohrani svoje sam ostojno 
predstavništvo v deželnem  svetu 
Furlanije-Julijske krajine. O tem  
vprašanju se je vila dolga polemi
ka že nekaj let in splošna težnja 
velikih strank je bila, da onem o
gočijo m anjšim  strankam , ki ne 
presegajo nekega vnaprej določe
nega praga, vstop v deželni svet. 
Mi smo seveda trdili, da je speci
fičnost Slovenske skupnosti, ozi
roma narodnostne stranke sloven
ske manjšine taka, da je ni m ogo
če obravnavati v košari skupno z 
vsemi drugimi majhnimi stranka
m i. Poleg tega smo za zgled na
vajali zakonodaje številnih drugih 
držav v korist manjšin in poudar
jali nujnost po zagotovitvi izvolit
ve predstavnika slovenske m anj
šine v deželni svet, ker edino ta
ko določilo dejansko ustreza ev
ropskim standardom  in ustreza 
duhu kopenhagenske listine, ki jo 
je na zasedanju KVSE v im enu te
danje pentagonale predložila prav 
Italija. N am esto tega določila je 
bilo sprejeto določilo o »volilnih 
Povezavah«.

Kaj sodite o »rešilnem pasu«, 
ki ga za Slovensko skupnost pred- 
stavlja člen o »volilnih poveza
vah«?

Predvsem mislim, da je to dolo
čilo slab kom prom is m ed dvem a 
skupinam a strahov. Po eni strani 
]e bil tu  strah nekaterih strank ve
čine, predvsem  krščanskih dem o
kratov, pred nekim specifičnim 
določilom  v k o ris t s lo v en sk e  
Manjšine. Vsi vemo, da so priti- 
ski nacionalistične desnice v Trstu 
2elo močni, vendar smo mnenja,

stanek v deželnem  svetu, je seve
da zelo pom em bno. Obema sem 
se zaradi glasovanja, predvsem  
pa zaradi političnih stališč, v ka
terih je, na prim er, Bratina ozna
čil našo stranko kot naslednico 
Edinosti iz časa po prvi svetovni 
vojni, že m ed razpravo zahvalil. 
Mislim pa, da je pom en tega gla
sovanja globlji in ga je treba uok
viriti tudi v čedalje bolj občuteno 
potrebo po večji politični in akcij
ski enotnosti slovenske manjšine. 
V Italiji je v teku postopek za po
m em bne volilne in druge refor

me. Kakšno m esto bo imela slo
venska manjšina v tem okviru? V 
Evropi je v teku postopek integra
cije in vrednotenja krajevnih par- 
tikularizmov. O benem  se tu po
javljajo odnosi m ed Italijo in Slo
venijo kot novim  subjektom  v 
m ednarodnem  življenju. Kakšno 
m esto bo imela slovenska m anj
šina pri ustvarjanju teh novih od
nosov? Mislim, da bo manjšina 
imela vsekakor pomembnejše me
sto in bo igrala pom em bnejšo vlo
go, če bo nastopala čim enotnej
še. Izid glasovanja v deželnem  
svetu, ki ni m uha enodnevnica, je 
pom em ben znak, da se tudi v na
ši manjšini dogajanja premikajo v 
smeri večje enotnosti. To pa je 
vsekakor zelo pozitivno.

Socialisti in tudi nekateri dru
gi trdijo, da sta na ta način krep
ko podprli volilno vlogo KD v De
želi. Kako odgovarjate na takšen 
očitek?

Mi smo skušali podpreti pred
vsem  sebe. Zal socialisti o tem 
vprašanju niso imeli popolnom a 
jasnih stališč, saj bi v nasprotnem  
prim eru lahko dosegli drugačno 
rešitev, seveda tako, da bi jo izsi
lili od krščanskih demokratov. Ta
ko je bil predlog KD o »volilnih 
povezavah« v tistem trenutku edi
na m ožna rešitev našega m anda
ta v deželni skupščini. Vsakršna 
trditev, da smo koga okrepili, je 
torej izmišljena, če pri tem  mi
slimo na našo voljo, da bi kogar
koli resnično okrepili. Če pa je de
janski rezultat dogajanj v deželni 
skupščini tak, da kaže na okre
pitev neke stranke, je to krivda 
predvsem  tistih, ki so si nekaj let 
prizadevali, da bi nas izrinili iz de
želnega sveta.

Pri glasovanju je  vidno prišla 
na dan »slovenska solidarnost«, 
sa j sta svetovalca Bratina in Bu
din proti vo lji svoje stranke gla
sovala za spremembo prvotnega 
besedila zakona. Se strinjate, da 
gre za v manjšinskem pogledu vse
kakor pozitivno dejanje?

Dejstvo, da sta se kolega Bra
tina in Budin izrekla za popravek 
prvotnega besedila svoje stranke 
in to utemeljila z nujnostjo, da se 
Slovenski skupnosti omogoči ob-

Ssk po odobritvi
Slovenska skupnost se bo še 

naprej borila za dejansko uresni
čitev načela, da imajo narodne 
m anjšine pravico do zajam čene
ga zastopstva v vseh izvoljenih te
lesih — od parlam enta preko de
želnega sveta do krajevnih uprav.
Razprava v deželnem  svetu Fur
lanije-Julijske krajine o sprem em 
bi deželnega volilnega zakona je 
žal pokazala, da m ed italijanski
mi političnimi silami še ni poslu
ha za to načelo, ki pa se jim zdi 
sam oum evno, kar zadeva Italija
ne v Sloveniji in Hrvaški ter ne
katere druge manjšine po Evropi.
Na dnevnem  redu deželnega sve
ta ostaja predlog SSk o sprem em 
bi deželnega statuta Furlanije-Ju
lijske krajine, da bi se deželi izrec
no priznala pristojnost za zaščito 
m anjšine na področju volilne za
konodaje, če je to že potrebno po
jasniti. Poleg tega se na vsedržav
ni ravni napovedujejo volilne re
forme, pri katerih bo treba uve
ljavljati načelo zajam čenega za
stopstva m anjšin.

Zakon, ki ga je izglasoval de
želni svet 16. julija po dolgi in 
burni razpravi, nikakor ne zado
voljuje Slovenske skupnosti, pa 
čeprav je bil storjen pom em ben 
korak nazaj v prim erjavi z bese
dilom, ki ga je pred  časom odo
brila pristojna deželna svetoval
ska komisija. U vedena je bila 
možnost povezav m ed strankami, 
kar bi lahko tudi Slovenski skup
nosti omogočilo, da sodeluje pri 
volitvah vsaj z možnostjo ohranit
ve m andata, ki bi bil po starem 
besedilu, ki je le uvajalo nove 
»pragove«, vnaprej odpisan. Žal 
so bili zavrnjeni ali celo izločeni iz 
razprave popravki, ki bi bolj upo
števali stvarnost strank, ki sam o
stojno delujejo na narodnostni in 
nadideološki podlagi.

Slovenska skupnost se zahva
ljuje vsem, ki so podprli priza
devanja za ohranitev sam ostojne 
slovenske s tran k e  v deželnem

svetu, pa naj gre za m anjšine v 
Italiji, ki so preko Union Valdotai- 
ne in Siidtiroler Volkspartei iz
kazovale dejavno solidarnost, za 
organizacije in stranke koroških 
Slovencev in rojakov v matični 
domovini, za oblasti v Republiki 
Sloveniji in številne druge prija
telje ter sredstva množičnega ob
veščanja, ali pa za svetovalsko 
skupino Krščanske demokracije, 
ki je vztrajala vsaj pri možnosti 
povezovanja m ed strankami, in 
za slovenska deželna svetoval
ca Demokratične stranke levice 
Budina in Ivana Bratino, katerih 
glas, proti sklepu lastne stranke, 
se je izkazal odločujočega po
mena.

Prizadevanja za zajamčeno za
stopstvo pa po prepričanju Slo
venske skupnosti zdaj ne smejo 
popustiti na krajevni, državni in 
m eddržavni ravni!

Za Ssk se odpira težavno ob
dobje, saj nosi v sebi m ehanizem  
povezovanj m ed strankam i ne
varnost pogojevanja. Stranka jas
no poudarja, da bo izredno ljubo
sum no varovala svojo popolno 
sam ostojnost. Kot je Južnotirol- 
ska ljudska stranka sicer za evrop
ske volitve povezana z vsedržav
no stranko, a je v narodnostnih in 
drugih zadevah brezkom prom is
na, bo tudi SSk presojala morebit
ne možnosti povezav samostojno 
in z ozirom na m anjšinske inte
rese.

*  *  *

Na mednarodnem vinskem  sejmu 
Vino 92, k i bo v Ljubljani od 31. av
gusta do 6. septembra, so zelo dobro 
zastopani tud i vinogradniki iz naše 
dežele, predvsem z briškega vinorod
nega območja. M ednarodna ocenje
valna kom isija  je  pod vodstvom  dr. 
Dušana Terčelja pretekli teden oce
nila skoraj tisoč vzorcev vin iz 18. 
držav. Vina z briškega področja in tu
di nekaterih nižinskih predelov gori- 
ške pokrajine so bila izredno ugodno 
ocenjena. Priznanja bodo nagrajeni 
vinogradniki dobili na sejmu Vino 92.
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Pogovor s tržaškim pokrajinskim predsednikom ZSŠDI Livijem Valenčičem

Športni svet bo moral
Pred dvem a tednom a smo obširno poročali o občnem  zboru Zve

ze slovenskih športn ih  društev. Ker pa  je šport za našo skupnost iz
redno pom em bno področje, saj se z njim ukvarja večji del naše mla
dine, smo sklenili to vprašanje še poglobiti. Pogovorili sm o se s p red
sednikom  tržaškega pokrajinskega odbora ZSŠDI Livijem Valenčičem.

stva nam  naklonjenih gospodar
skih podjetij, doslej pa ni bilo 
tako.

Kaj bi bilo treba po vašem sto
riti za rešitev zgoraj navedenih 
vprašanj?

V prvi vrsti bo športn i svet 
moral postati agresivnejši in pro
dirati v zavest naše skupnosti za 
uveljavitev v našem  in širšem ita
lijanskem prostoru . ZSŠDI mora 
odločneje posredovati pri gospo
darskih krogih, da bi tem  racio
nalnejše posegel v naš športni 
svet. Na občnem  zboru ZSŠDI je 
prišla do izraza potreba po vse
binsko bogatejšem  odnosu  z 
SKGZ, hkrati pa je nujna naveza
va stikov z drugo krovno organi
zacijo, SSO. Podčrtati bi hotel 
dejstvo, da v naši krovni športni 
organizaciji, ZSŠDI, pa  tudi v ve
čini društev, nikom ur ni uspelo s 
političnimi, ideološkimi ali kakr
šnimikoli drugim i razlogi ločiti 
športnike in preprečiti, da ne bi 
nastopili enotno. V naši zamej
ski politični situaciji je ta pojav 
zgleden in vreden razmisleka. Re
kel bi še, da je nu jna naveza
va tesnejših stikov s političnimi 
strankam i in izvoljenimi pred
stavniki, s Slovenskim svetovnim 
kongresom  ter z vodilnim i šport
nimi dejavniki v Sloveniji in Ita
liji.

Večkrat je  bilo že poudarjeno, 
da ima športna dejavnost za na
šo mladino tudi globlji, narod
nostni pomen...

Študija, ki jo je lani v okviru 
ZSŠDI opravila skupina strokov
njakov pod vodstvom prof. Peter
lina, je opozorila na visok odsto
tek otrok iz m ešanih zakonov v 
naših društvih. Na osnovnih šo
lah je 35 odstotkov otrok, ki pri
haja iz m ešanih družin , 6 odsto t
kov je iz popolnom a italijanskih 
družin, vsak peti oče otrok na slo
venskih šolah je neslovenske na
rodnosti. Vsi ti otroci so v izred
no delikatnem  položaju. Kam bo
do šli, kaj bodo postali? Jasno je, 
da ti problem i ne bi smeli biti do
m ena športnega sveta. Ta vpra
šanja se postavljajo vsem u naše
m u zam ejstvu. Kako delati, kaj 
ponujati, da bodo naša društva 
interesantna. Pri ZSŠDI smo m ne
nja, da m oram o izboljšati ponud
bo, izboljšati kvaliteto treningov, 
izboljšati tekm ovalne pogoje — 
skratka — biti m oram o zanimivi. 
To je naša edina šansa, če verja
m em o v m ožnost deasimilacije. 
Ključni problem  pa so spet finan

Kateri so najresnejši problemi 
slovenskega športa na Tržaškem?

Najresnejši problemi in dileme 
zadevajo v bistvu ves naš šport, 
skoraj brez izjem, in so objektiv
no zelo težavni. Začenjajo se pri 
dem ografskem  upadan ju  in pri 
vključevanju neslovenskih igral
cev v naše vrste. Ti so vsekakor 
veliki problem i zamejskega špor
ta (in ne sam o športa), ki terjajo 
razm išljanja in izbire, ki pa bodo 
zelo težko našli prem ostitev v 
enotnih in vsem  skupnim  in spre
jemljivim načelnih rešitvah, to pa 
predvsem  zaradi precejšnjega na
čelnega popuščanja in zaradi naj
različnejših situacij, v katerih se 
lahko znajdejo naši športni delav
ci. Po m nenju  ZSŠDI pa je nekaj 
le treba napraviti; nujno potreb
ni so vsaj nekateri znaki, ki zade
vajo v prvi vrsti trenerski kader za 
m ladinske vrste in pa vodstveni 
kader naših društev. V tem  bomo 
pri ZSŠDI odločni in brezkom 
prom isni.

Potem  je seveda problem  telo
vadnic in športnih objektov. Vad
beni in tekm ovalni pogoji naših 
športnikov se z leti niso bistveno 
izboljšali. Naši tekmovalci se za
to v svojem delu ne m orejo pri
lagoditi zahtevam  in potrebam  
današnjega časa, ki terarjo ved
no boljšo fizično in tehnično pri
pravo.

Rad bi omenil še ključno vpra
šan je, ki je b istveno  za obstoj 
naše zam ejske športne kulture, 
nam reč problem  finančne podla
ge naših društev. V teh dneh  je 
minilo eno leto od odobritve de
želnega zakona o financiranju na
ših kulturnih ustanov. Mislim, da 
je bil to velik uspeh naših sloven
skih politikov in velika zmaga nad 
nacionalističnimi silami, ki niso 
om ejene le na skrajno desničar
ske in fašistične stranke. Šport pa 
je bil na žalost prezrt. Poraza ni
smo sprejeli športno in se čutimo 
zanem arjene in popolnom a po 
zabljene. Pričakovali sm o tudi, da 
se bodo sprostila nekatera sred-

čna sredstva. Poleg družine in šo
le je prav športno društvo pokli
cano, da oblikuje m lade v zavest
ne člane slovenske družbe. Nik
dar ni nihče zanikal našim  dru
štvom tega pom ena — šibka točka 
je le konkretizacija tega spozna
nja. Naša zamejska skupnost, in 
ne samo njen športni del, bo do
zorela, ko bo spoznanju  in pri
znanju sledila tudi skrb za razvoj 
in aktivno sodelovanje pri temelj
nih izbirah športne politike.

N a za d n jem  občnem  zboru  
ZSŠD I je  bilo govora tudi o ka
drovski problem atiki. A li  obsta
ja  m ožnost, da bi se v bodoče ne
kateri slovenski športn iki profe
sionalno zaposlili pri tej organi
zaciji?

Problem u strokovnega kadra 
bo treba v bodoče posvetiti veliko

pozornosti, saj bo treba to vpra
šanje v okviru ZSŠDI enkrat za 
vselej rešiti. Treba bo tudi preštu
dirati m ožnosti nam estitve profe
sorjev telesne vzgoje v naših dru
štvih, seveda s finančno pomo
čjo slovenskih podjetij. V ta na
m en je tud i nujno potrebna usta
novitev trenerske organizacije in 
organizacije profesorjev telesne 
vzgoje. ZSŠDI se obvezuje, da bo 
pripravila strokovni sem inar z 
evidentiranjem  predvsem  narod
nostne tematike.

K aj bi želeli reči našim šport
nim delavcem in vsem, k i se po
klicno ali ljubiteljsko ukvarjajo s 
športom?

Rekel bi jim, naj si nikar ne 
obetajo velikih zadoščenj in pri
znanj naše družbe. Delo z mladi
mi in za m lade pa ti daje, poleg 
notranjega zadovoljstva, tudi pri
ložnost, da vsaj za nekaj časa po
zabiš na vsakdanje tegobe živ
ljenja. Tudi to nekaj velja, kajne? 
Pogovarjala se je Helena Jovanovič

Samo Pahor končno polnopraven 
član tržaškega občinskega sveta

Kljub nasprotovanju  skrajnih 
desničarskih sil je na ponedeljko
vi seji (20. t.m .) tržaški občinski 
svet potrdil izvolitev svetovalca 
Ssk Sama Pahorja. Proti so glaso
vali le zastopniki MSI in republi
kanec Castigliego, PLI, Lista za 
Trst in trije predstavniki KD (Co- 
darin, Marini, Scuracchio) so se 
vzdržali, vse ostale stranke pa so 
potrdile veljavnost izvolitve slo
venskega svetovalca.

Sam u Pahorju so pravico do 
m esta v občinskem svetu odreka
le skrajno desničarske sile, kon
kretno MSI, čeprav ob tihi podpo
ri nekaterih drugih strank. Kot 
vemo, je imel Pahor dva adm ini
strativna spora z občinsko upra
vo (oba sta zadevala vprašanje ra
be slovenščine). Skrajneži, ki jih 
izredno moti, če v občinski sejni 
dvorani slišijo le eno slovensko

besedo, so izkoristili ta spora in si 
na vse kriplje prizadevali, da bi 
slovenskega svetovalca izrinili iz 
sveta. Poskus je spodletel, afera 
okrog Pahorjeve izvolitve pa je 
vseeno trajala skoraj poldrugi me
sec. Tržaška občina m ed drugim  
še sedaj nim a župana, da drugih 
problem ov sploh ne omenjamo, 
vendar se je očitno nekaterim  
zdelo bolj pom em bno, ali lahko 
Samo Pahor sedi v svetu ali ne. 
Skrajneži so nam reč še vedno 
prepričani, da bodo »rešili« Trst, 
če bodo preprečili sleherno slo
vensko besedico. Na ponedeljko
vi seji je prof. Pahor utegnil reči 
le »gospod predsednik, spoštova
ni kolegi«, ko so ga z vpitjem  pre
glasili nestrpneži, ki so bili tudi 
m ed publiko. Številni in hudi pro
blemi Trsta pa se še dalje kopi
čijo...

Člani društva »Grad« od Banov so pred nedavnim zaključili svoje delo pri Bada- 
lučki, kjer so s pomočjo domačinov in prostovoljcev očistili in uredili staro štir- 
no. V njej je bilo polno najrazličnejših odpadkov, vodnjak pa je že skorajda za
rasla trava. S prostovoljnim delom so štirno izpraznili, uredili njeno okolico, star 
in neuporaben pokrov pa so zamenjali z novim kovinskim pokrovom, ki ga je iz
delal S. Kovačič. Na sliki: (foto Halupca) obnovljena Štirna pri Badalučki
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O pridobitvi državljanstva 
Republike Slovenije
Deželni odbor Svetovnega slo

venskega kongresa je pred dvema 
Mesecema in pol informiral jav
nost o možnosti pridobitve držav
ljanstva Republike Slovenije po 
41. členu zakona o državljanstvu, 
ledaj je bil postavljen rok za vloži
tev prošnje in sicer 24. junij, nakar 
fiaj bi bila pot do pridobitve držav
ljanstva bistveno težja (najmanj

dni neprekinjenega bivanja v 
Republiki Sloveniji, zagotovljeno 
stanovanje, trajen vir preživljanja 
*td.). Posebno m ed Slovenci v iz- 
seljeništvu je takšen zakon vzbu
dil celo vrsto upravičenih ugovo
rov, ker pač ni prišlo do avtomati
čne vrnitve državljanstva, pač pa 
do razm erom a zapletenih proce
dur z večkrat negativnimi rezultati 
Za prosilce. Skupščina Republike 
Slovenije maja leta 1991 ni sprejela 
celovite podelitve državljanstva 
Slovencem v izseljeništvu oziro
ma podelitve z posebnega statu
sa Slovencev brez državljanstva v 
Zamejstvu, čeprav je tako predla
g a  Konferenca za Slovenijo Sve
tovnega slovenskega kongresa.

Glavni odbor Svetovnega slo
vanskega kongresa bo zato p red 
lagal vladi in skupščini Republi
ke Slovenije, da podaljša vsaj za 
e0o leto rok, da bi se lahko Slo
venci in ljudje slovenskega ro
du vpisali v seznam e na občinah, 
kjer so bili rojeni in kjer se lahko 
Phglasijo, če to želijo. Svetovni 
slovenski kongres tudi predlaga 
Jdlnistrstvu za notranje zadeve, 
da izdela obrazec za vpis v se- 
2r>am državljanov za tiste, ki ni- 
s° vpisani, pa so državljani.

Vsi ti zapleti z državljanstvom  
dokazujejo, da se Republika Slo- 
Veuija le počasi in stežka poslav- 
ja od prejšnjega, ideološkega ob- 
°t>ja, ki je vzdrževalo situacijo 

'n zakonodajo državljanske voj- 
?e' kot je to priznal v zvezi z NOB 
že Prejšnji režim. Pravna situaci- 
!a Pa je naslednja: 1946 je bil spre
s t  poseben »Zakon o odvzem u 
rZavljanstva« oficirjem in podo
l j e m  bivše jugoslovanske voj- 
ke- vsem formacijam, povezanim 

^.okupatorjem, kot tudi osebam, 
•j,1 so po vojni pobegnile v tujino. 

0 je bila izguba državljanstva, 
er>dar brez izdaje odločbe.

Vse te osebe d ržav ljan stv a  
FLRJ oziroma Republike Slovenije 
niso nikdar izgubile, ker je leta 
1962 poseben zakon ukinil od
vzem državljanstva. Pač pa so bile 
v času m ed 1946 in 1962 izdane 
odločbe za odvzem  državljanstva 
za 1278 oseb, ki si morajo torej 
državljanstvo spet pridobiti. Po
dobno velja za skupino 78. oseb, 
ki jim je z odsotnostjo preneha
lo državljanstvo — tud i te osebe 
si načeloma lahko spet pridobijo 
državljanstvo, vendar morajo na
praviti ustrezno vlogo. Oba se
znama, seznam za 1278 oseb in 78 
oseb, ne bosta javno objavljena, 
vendar obstajata na M inistrstvu 
za notranje zadeve Republike Slo
venije, dostavljena pa bosta tudi 
diplomatskim predstavništvom  v 
tujini. Prosilec bo m oral pač vlo
žiti vlogo, šele potem  pa bo even- 
tuelno obveščen, ali je na enem  
od obeh seznam ov. V kolikor ni, 
m u pač državljanstvo ni bilo od 
vzeto, pač pa se m u na novo po
trdi oziroma obnovi. V kolikor je 
kdo po letu 1945 podal izrecno iz
javo o pripadnosti drugem u na
rodu, pa bo njegova prošnja ko
m ajda lahko rešljiva.

Zaradi vse te množice kombi
nacij, ki povzročajo m ed intere
senti popolno zm edo, je Svetov
ni slovenski kongres pozval k 
preprostem u in konstruktivne
mu, poenostavljenem u formalne
m u postopku, če že pač Republi
ka Slovenija ni mogla rešiti tega 
vprašanja elegantno, človeško in 
v skladu z novimi časi, kjer naj bi 
končno prevladal vsenarodnostni 
vidik. Pričakovati je, da bodo na
ša diplomatska predstavništva ak
tivnejša, da bodo iz prve roke 
posredovala potrebne informaci
je, saj je to edini način za večje 
zaupanje naših izseljencev in za
mejcev do Republike Slovenije. 
Tudi Deželni odbor Svetovnega 
slovenskega kongresa bo v tej 
točki storil vse, kar je v njegovi 
moči: vprašanje državljanstva je 
nam reč ključnega pom ena za de
mokratičen razvoj Republike Slo
venije in povezave vseh Sloven
cev v izseljeništvu ter v zamej
stvu.

Janez Povše

V

Izšel je Steverjanski vestnik
* Pred kratkim  je ponovno izšel 

teverjanski vestnik«, glasilo do- 
(jj^ega društva »F.B. Sedej«. Pu- 
Sq n Cija izha!a občasno — tokrat
tov • n i ‘zd ab tretjo številko v le-
st.Snjem letu. Vestnik piše o fe-
§ Valu narodnozabavne glasbe v 
j^ e r ja n u ,  o delovanju društve- 
0 §a m ešanega pevskega zbora, 

Papeževem obisku, o prvi oblet

nici slovenske države, o domači
nih, ki so um rli v zadnjem  času 
— vsakemu je posvečen krajši čla
nek — o nabirki Števerjencev za 
bosanske begunce. V »Steverjan- 
skem vestniku« je skratka zbrana 
vsa vaška kronika zadnjih m ese
cev in prav gotovo bodo vsi do
mači to glasilo z zanim anjem  pre
brali.

V četrtek, 16. t.m ., so objavili rezultate tudi na trgovskem  tehničnem zavodu  
in oddelku za geometre »Žiga Zois«. S tem je  letos m atur zares konec. D ijaki 
trgovske šole so zares končali šele sedaj, sa j so b ili na tej šo li m aturanti naj
številnejši. D ijak i na s lik i ogledujejo ocene (foto M. Magajna)

Pred »Drago mladih«

Pogovor z Jelko
Ob zaključku I. Drage mladih, ki je bila lani, smo si bili udeleženci enot

ni, da je bilo srečanje uspešno in je doseglo svoj nam en — združiti slovensko 
m ladino iz Slovenije, zam ejstva in izseljeništva. Prav tako smo menili, da se 
mora srečanje nadaljevati, postati tradicionalno. Odločeno je bilo tudi, da osta
ne kraj Drage m ladih vedno isti, in sicer na O pčinah v parku finžgarjevega 
doma, kjer poteka tudi Draga.

Organizacijo letošnje II. Drage mladih, ki bo od  2. do 4. septem bra, so 
prevzeli predstavniki katoliške mladine iz Slovenije, ki delujejo v sklopu med- 
škofijskega odbora za študente. S predstavnico M OŠa Jelko Razpotnik smo 
se pogovarjali o pripravah na to srečanje in o program u.

Priprave na trodnevno srečanje 
nedvomno zahtevajo veliko energij in 
dela.

Ja, toda čeprav smo se zavedali de
la, ki ga bom o imeli, smo se še bolj 
zavedali odgovornosti, ki smo jo pre
vzeli na svoje ram e. Draga mladih 
navsezadnje ni nepom em ben dogo
dek, zato mora biti tudi tem u prim er
no pripravljena. Ožji organizacijski 
odbor je zato začel z delom  že v fe
bruarju. Najprej smo določili potek 
program a, temo in nato ostale točke.

Bi lahko predstavila program bolj 
podrobno?

Odločili sm o se, da bo poudarek 
bolj na tem ah kot pa na imenih go
stov. Geslo letošnje Drage m ladih je 
»Med kariero in dom om «. Ozrli smo 
se na današnje življenje mladih, ne 
glede na državo, v kateri živijo ter 
našli nekaj »skupnih« točk. Izstopata 
predvsem  želja po karieri, uspehu  in 
s tem po denarju, kar pogosto vodi 
v krizo zakona. To je dejansko bist
vena značilnost današnjega življenja, 
v katerega vstopajo mladi.

Tako ima naš program  dve osred
nji temi:

— v četrtek, 3.9., ob 10.00 uri bo 
okrogla miza na tem o »Etika in pod
jetništvo«. Gosti bodo člani združenja 
katoliških podjetnikov Sinaksis, ki že 
nekaj časa deluje v Sloveniji. Njihov 
duhovni vodja je G. Vinko Kobal.

Gosti bodo predstavili svoje delo, 
nam  povedali, kako se je mogoče

držati etike in krščanskih načel ter 
kljub tem u uspeti v poslovnem  sve
tu, narediti kariero. Kako je danes 
sploh mogoče uspeti, kako si organi
zirati čas, da je dovolj časa tudi za 
družino, prijatelje, prosti čas, če je kaj 
takega sploh mogoče.

M enimo, da je tem a zanimiva, saj 
bodo gosti lahko udeležencem  odgo
varjali »iz prve roke«, tudi iz svojih iz
kušenj.

— v petek, 4.9., prav tako ob 10.00 
uri pa smo pripravili srečanje z dve
ma parom a, ki izhajata iz priprav na 
zakon, ki jih vodi g. Vital Vider.

Oba para — eden poročen že ne
kaj let in drugi, ki se na poroko šele 
pripravlja — nam  bosta s svojim pri
čevanjem razkrila življenje zakonskih 
parov danes.

Predvsem  je danes zakon pod pri
tiskom družbe, ki ga ne spoštuje; ka
riere, ki jo želijo doseči zakonci; stis
ke časa, v kateri se nam  vedno m udi 
in vse opravljam o na hitro. Vse manj 
je časa za partnerja, za skupne ure, 
sprehode v dvoje, tudi za otroke. O 
vseh teh problemih našega časa, ki pa 
močno vplivajo na zakon, bomo po
vprašali naše goste.

Ob takih priložnostih  je  tudi zelo 
važno, da se udeleženci srečanja do
bro spoznajo med seboj in navežejo 
prijateljske stike.

Ja, da bi imeli res kar največ časa 
za m edsebojna spoznavanja, smo 

(A.Š.) Illl^ □
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Naj novejši 
»Škrat«

Pred kratkim smo v  naše uredni
štvo prejeli najnovejšo številko mese
čnika za otroke in odrasle »Škrat«, ki 
ga izdaja Sklad M itja Čuk z Opčin. 
Odgovorna urednica je Jelka Cvelbar. 
Uvodni članek revije je posvečen pro
stemu času, ki ga imajo otroci v tem 
poletnem času na pretek. Skrbeti mo
ramo, piše, da se ne dolgočasijo, po
vabiti k nam kakega otrokovega so
vrstnika, nikakor pa jih  ne smemo 
preobremenjevati z  dodatnimi polet
nimi obveznostmi. Tudi otrok nam
reč potrebuje počitek in mir, da se jim  
porodijo nove ideje, da se poglobi v 
svoj sanjski svet. Pri tem ga odrasli 
ne smemo motiti in ga klicati zopet 
nazaj v realnost, opozarja uredništvo 
v  svojem uvodniku.

V »Škratu« je še več koristnih pri
spevkov, kot tisti o prvi pomoči, ki ga 
je napisal dr. Renato Štokelj, ter pri
spevek M ihe Beličiča o navadah kač. 
O zdravilnih učinkih spanja na naš 
organizem pa piše dr. Viljem Ščuka. 
V zadnjem »Škratu« je tudi nekaj 
ugank in igric za otroke, za konec pa 
še pravljica Miroslave Leban »Nespa- 
mentna želva«. Revija ponuja torej 
nekaj zanimivega in koristnega bra
nja za ta poletni mesec. Prav gotovo 
jo bo marsikdo rad vzel v roke.

k  k  *

Pogovor 
z Jelko Razpotnik 
4111! 0
četrtkovo popoldne namenili skupne
m u izletu, da bi se tu d i seznanili z 
okoljem, v katerem  gostujem o ter da 
bi pobliže spoznali tud i položaj slo
venske m anjšine v Italiji.

V večernem  program u pa ima 
glavno besedo razvedrilo:

— v sredo, 2.9., ob 20.00 se nam  
bo predstavila gledališka skupina 
KUD Zadobrova z igro Jacquesa De- 
vala: Etienne.

— v četrtek, 3.9., od 20.00 dalje pa 
bom o najprej občudovali m ladega in 
spretnega čarovnika Gregorja Sulej- 
m anoviča (»Čudeži se dogajajo«), ki 
pa bo po svojem nastopu poskrbel tu 
di za večerni shovv in družabni p ro
gram .

G otovo bo zabavno!!

Za vse okuse nekaj, torej!

Da, lahko zagotovim , da smo se 
trudili, da bi naredili raznolik in krat
kočasen program , zanimiv za čim šir
ši krog m ladih.

Prav vsi ste vljudno vabljeni na 
srečanje, kajti tu ne gre le za program  
am pak je v ozadju globlji pom en Dra
ge m ladih: spoznati nove prijatelje iz 
Slovenije, zamejstva, zdom stva in iz- 
seljeništva ter s tem  razširiti lasten 
krog poznanstev z ljudm i, s katerimi 
imamo vsaj nekaj skupnega — slo
venske korenine.

Trojezična knjiga slovenskih ljudskih pesmi
Pri založbi Pizzicato iz Vidma 

je pred  nedavnim ^ izšla knjiga z 
naslovom  Rožmarin, ki jo je za 
tisk po dolgoletnem  delu pripra
vil Julijan Strajnar. G re za troje- 
zično izdajo slovenskih ljudskih 
pesm i, v slovenščini, v italijan
ščini in v angleščini si lahko bra
lec prebere naše najbolj znane 
pesm i. Knjiga je zelo dragocen 
prispevek Inštitu ta za slovensko 
narodopisje.

Avtor Julijan Strajnar je v knji
gi uporabljal načelo, po  katerem  
je v knjigo uvrstil čimveč pesmi, 
ki kažejo na raznolikost in po
sebnosti posam eznih regionalnih 
ljudskih tipov. Zaradi tega je av
tor objavil petdeset pesm i iz šti
riintridesetih krajev slovenskega 
etničnega ozemlja.

V uvodu Strajnar najprej po
ve, kako in kdaj so Slovenci peli,

še prej pa lepo razloži, kakšne so 
razlike m ed ljudsko in  um etno 
pesmijo in analizira načine slo
venskega ljudskega petja. V na
daljevanju pa se ustavi pri proble
mih sedanjega slovenskega petja. 
Pri tem  je zelo žalostno dejstvo, 
ko avtor ugotavlja, da postaja
mo Slovenci iz dneva v dan ved
no bolj sam o pasivni pevci in ne 
več aktivni, kot smo včasih bili. 
To pom eni, da veliko poslušam o 
glasbo, radio in televizijo, vse pre
malo pa pojemo, zaradi tega glas
beni čut Slovencev danes zamira.

D rugi del knjige sestavljajo  
prepisi-transkripcije pesm i, ki so 
predstavljene tako z notnim  zapi
som  kot tud i s celotnim  besedi
lom. Prevodi v italijanščino in an
gleščino ne upoštevajo v celoti 
verznih zapisov, ker skušajo raje 
slediti vsebini pesm i. Notni za

pisi so v glavnem  zelo dobri p°v' 
zetki pesm i, natančnejše gradivo 
hranijo na Inštitu tu  za narodno 
um etnost v Ljubljani.

Tonski m ojster M atjaž Culi' 
berg je pripravil tudi kaseto p°' 
snetih in odpetih  slovenskih pes- 
mi v knjigi Rožmarin, kaseta jo 
priložena h  knjigi, kar jo seveda 
dela dosti bolj privlačno, tako da 
lahko trdim o, da je knjiga Rož
m arin  Julijana Strajnarja, ki )e 
m ed drugim  tudi polna fotogra- 
fij, vrhunski dosežek slovensko 
narodopisne znanosti.

Jurij Paljk

ENOVICE

NASELITEV PANONIJE
Ob veliki razstavi v M urski Soboti
V okviru prireditev ob svetovnem  

dnevu varstva okolja so v Pokrajin
skem  m uzeju v M urski Soboti odprli 
veliko arheološko razstavo »Sedem ti
sočletij ob Blatnem jezeru«.

Pripravila jo je m adžarska akade
mija znanosti in um etnosti skupaj z 
M adžarskim  narodnim  m uzejem  iz 
Budim pešte in v sodelovanju m uze
jev županije Zala. Gre za največjo to
vrstno razstavo doslej v M urski So
boti in dokaz prijateljskih odnosov 
m ed novo državo Slovenijo in dem o
kratično M adžarsko.

Razstava vodi obiskovalca daleč 
nazaj v skoraj arhaično dobo pred 
sedm im i tisočletji. Je rezultat arheo
loških odkritij na področju zahodne
ga dela Blatnega jezera, im enovane
ga Kis-Balaton. Tu so v zadnjem  ča
su na površini 25 kvadratn ih  kilom e
trov našli presenetljivo zanim ive 
ostanke naselbin, u trdb in grobišč od 
prazgodovine pa vse do konca tu r
ških bojev. Na ogled so najlepši pred
meti od kam ene in bronaste dobe vse 
do rimskega časa, preseljevanja naro
dov in zgodnjega ter visokega sred
njega veka.

Panonija je bila dom ovina števil
nih narodov od Keltov in Venetov vse 
do germ anskih, slovanskih in m on
golskih ljudstev. Za Slovence je po
m em bno, da so njeno kulturo pred 
dobrim tisočletjem oblikovali predniki 
današnjih  Slovencev. Civilizacijski 
u trip  države kneza Pribine in njego
vega sina Koclja je bil večji in močnej
ši, kot si navadno  mislimo. Razstav
ljena m aketa knežje u trdbe Blatenski 
kostel dokazuje, da je bil to tudi za 
naše pojm e že im eniten grad z ob
ram bnim  zidovjem , stražnim i stolpi 
in reprezentativnim i sobanam i. Oba 
praslovenska kneza sta bila vneta 
kristjana. G radila sta cerkve, v deže
li sta se mudila sveta brata Ciril in Me

tod, prišlo pa je tud i do konflikta s 
Salzburgom .

Njegov nadškof Luiprem , ki se je 
boril za nadoblast v Panoniji, je po 
svetil ob Blatnem jezeru Marijino cer
kev, v okolici pa še dve cerkvi. Slo
vensko izrazoslovje je vplivalo tudi na 
m adžarščino, ki je postopom a izpo
drinila slovanski živelj iz osrednje Pa
nonije. Kdor odpre slovar m adžar
skega jezika, se lahko takoj sreča z 
vrsto iz stare slovenščine prevzetih 
besed. Razstava je lep prikaz ku ltur
nega in m ednarodnega prepletanja 
ob Blatnem jezeru, tej »pozlačeni vod
ni ploskvi«, ki se širi nedaleč od se
danje slovensko-m adžarske državne 
meje. Lev Detela

Boris M ihalič je  novi predsednik 
Konzulte za km etijstvo, gozdarstvo >" 
ribolov pri pokrajinski Trgovinsk1 
zbornici. N a to mesto je bil izvoljen 
na predlog predsednika zbornice Totn- 
besija. K onzulta  ima predvsem P°' 
svetovalno vlogo.

*  *  *

V Nabrežini so v soboto, 18. t.nt« 
slovesno odprli nov dom za ostarela 
k i so povsem  ali delno nepremične 
Dom ima ime »Kraško cvetje«. Gre & 
zasebno strukturo; v  novem domu 
zaposlenih okrog 20 oseb, dvopostelj 
nih sob pa je  28. Vsaka ima kopali' 
co in teraso, poslopje pa obkroža lef' 
cvetoč park.

k  k  "k

Tabor A lpe Jadran, k i je tokrat tj 
3. po vrsti, bo letos po teka l v  Devi 
nu. Pričel se je v soboto, 18. t.m ., f 1' 
reja ga tržaški Lions Club Host, ude 
ležilo pa se ga je  19 m ladih iz 8 držat1 
M ladi bodo tu preživeli teden dnt’

Izšla je nova šte
Pred kakim  tednom  je v kios

ke prišla najnovejša številka m e
sečnika Mladika, ki ga izdaja Slo
venska prosveta iz Trsta. Revija 
ima, kot običajno, nekaj zanim i
vih stalnih rubrik in literarnih pri
spevkov, tud i tokrat ima m ladin
sko prilogo »Rast», poleg tega pa 
je še ena posebna barvna priloga, 
posvečena študijskim dnem  »Dra
ga«, ki bodo letos od 4. do 6. sep
tem bra. M ed predavatelji bosta 
tud i prof. Lojze Peterle (govoril 
bo o političnem  tveganju kristja
na) ter dr. Jože Pučnik (predaval 
bo o narodni identiteti in državni 
osveščenosti). Študijski dnevi, ki 
so letos 27. po vrsti, bodo v par
ku  Finžgarjevega dom a na Opči
nah.

Iz najnovejše »Mladike« velja 
opozoriti na novelo z naslovom  
»Dekle z naših gričev«, ki jo je na
pisal Jože Cukale. Z veseljem pa 
lahko ugotovimo, da je tokrat 
mladinska priloga »Rast« bogatej

ša kot običajno, saj je kar podvo; 
jila število strani. M ladi se v tej 
številki lotevajo zanim ivih tefl1' 
zanim iv je na prim er pogovor 
novom ašnikom  Andrejem  Pozi^ 
čem, ki je prišel iz Argentine 
Slovenijo, poseben članek je p° 
svečen sedanjem u političnen1 
trenu tku  v Sloveniji v očeh nua 
dih, v prilogi pa lahko preberen1 
še marsikaj zanimivega.  ̂ .,

M artin Jevnikar je za to števi 
ko Mladike ocenil pet knjig, k* * 
jih izdali Slovenci v zamejstvu j 
zdom stvu: Ljubo Sire: »Med H1 
lerjem in Titom«, Aleksij Preg® 
»Samohodec«, Stane Pleško »P 
mačija v viharju«, Lev Detela: »1 
slednja gora« in Edi Gobec: 
venski ameriški slavček Ivan 
man«. Za zaključek lahko še r f 
mo, da je najnovejša »Mladik, 
bolj podobna mozaiku, saj je v j1) ̂  
predvsem  nešteto malih novic  ̂
vsem, kar se je pomembnega » 
dilo v zadnjem  m esecu. '

K
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Na š a  d r u š t v a

KD Lonjer-Katinara

M ali udeleženci Poletnega centra v organizaciji KD Lonjer-Katinara leta 1991 
z anim atorkam i

V Lonjerju in na Katinari, ki 
sta danes postala del predmestja, 
deluje od konca druge svetovne 
Vojne domače kulturno društvo.
V obeh vaseh je bilo že v p re te
klosti kulturno delovanje zelo raz
gibano. Kot v marsikaterih drugih 
slovenskih krajih je konec tega 
stoletja prišlo do ustanovitve raz
nih društev; od bralnega do pev
skega, zavarovalnega, itd. Vsa ta 
dejavnost se je nadaljevala do 
Prve svetovne vojne, po njej je 
delovanje ponovno zaživelo, a je 
že leta 1927 fašistična oblast p re
povedala vsakršno slovensko de
lovanje.

V današnji obliki se je KD Lo
njer-Katinara osnoval tik pred za
ključkom vojne, maja 1945. Takoj 
Je prišlo do ustanovitve pevske
ga zbora, ki ga je dolga leta vodil 
Just Lavrenčič, dram ska skupina 
Je pripravila več prijetnih igric, 
delovala je tud i dobro urejena 
knjižnica. Razen posam eznih kri
znih obdobij, ki so se pojavila v 
skoraj vseh naših društvih, je KD 
Lonjer-Katinara neprekinjeno de
loval do danes. V sedem desetih 
letih je tud i prišlo do ustanovitve 
mladinske skupine, ki je v vasi 
Poživila kulturno dejavnost. Mla
di so obudili k življenju stare obi
l j e ,  organizirali so razne priredit- 
ve in uspešno delovali kakih 5 let.
Y okviru društva je v osem dese
tih letih nekaj časa pel tud i otro
ški pevski zborček pod  vodstvom  
Llagde Nadlišek.

Lonjer in Katinara sta vasi a is
točasno del predmestja, ki ga m e
sto vedno bolj požira vase. Zato 
je za ta predel značilno, da se dru
štvo, ki tu  deluje, ne ukvarja sa
mo s kulturnim  delovanjem, am 
pak z vsem , kar zanim a domači
ne. Ker je ljudi malo, seveda ni 
mogoče ustanoviti več društev. 
KD Lonjer-Katinara se torej poleg 
kulture ukvarja z vsem, kar zade
va življenje v vasi. Tesno je KD 
Lonjer-Katinara povezano z zna
nim  kolesarskim klubom  Adria, 
poleg tega pa se ukvarja tudi s 
športno-rekreativno dejavnostjo. 
Glede na to, da je ljudi malo, je 
seveda jasno, da so člani dejavni 
na vseh področjih.

Posebno pažnjo posveča d ru 
štvo v zadnjih  desetih letih p red
vsem  otrokom. Že 6. leto prireja
jo v zadnjem  tednu  avgusta po
letni center, ki je precej dobro 
obiskan, saj se ga običajno udeleži 
okrog 20 malčkov, kar je za tam 
kajšnje razm ere že veliko. Dva
krat letno priredijo člani društva 
tudi slikarski ex-tempore, zelo 
priljubljen pa je »Direndaj«. Gre 
za prijetno enodnevno srečanje; 
otroci izvedo nekaj zanim ivosti o 
zgodovini svoje vasi, popoldne 
pa se skupaj igrajo. To je pravi 
praznik za lonjerske in katinar- 
ske otroke — društvo ga prireja 
vsako leto.

Pevska zbora — tako otroški 
kot odrasli — na žalost ne deluje
ta več, kljub tem u pa je dejavnost

društva precej živahna. KD prire
ja redne proslave (za Prešernov 
dan, za dan žena in še kaj), občas
no tudi predavanja, večere diapo
zitivov, razstave ipd. Že vrsto let 
organizira v septem bru praznik 
grozdja, ki je zelo dobro obiska
na šagra, v maju pa tudi vinsko 
razstavo.

Kar zadeva sedež, KD Lonjer- 
Katinara nim a večjih težav, saj 
ima na razpolago stari sedež v 
Lonjerski cesti 285,p red  nedav
nim  pa so obnovili tud i nekdanjo 
gostilno »Pri županovih« (na isti 
cesti, številka 269), kjer ima sedež 
tudi klub «Adria«. Oba sedeža pa 
nimata dvorane za kake večje pri
reditve. Člani društva upajo, da 
se jim bo tud i ta želja čimprej 
uresničila, saj naj bi v kratkem za
čeli z gradnjo novega večnam en
skega centra. Leta 1983 je namreč 
bila ustanovljena zadruga Lonjer- 
Katinara, ki je z denarjem , ki ga 
je dobila kot protivrednost za hi

tro cesto, kupila zemljišče z na
menom, da na njem zgradi šport
ni in kulturni center. N a gradbe
no dovoljenje pa je bilo treba ča
kati dolgo dobo — celih osem  let.

V odboru KD Lonjer-Katinara 
je 5 oseb, že veliko let pa je p red
sednik Radivoj Pečar. »Lonjer in 
Katinara sta predvsem  v zadnjem 
času zelo izpostavljena asimilaci
ji,« je še dejal predsednik  d ru 
štva Radivoj Pečar. »V teh krajih 
je vedno več Italijanov, podoba 
obeh vasi se je zelo spremenila, še 
posebno zaradi bolnišnice in hi
tre ceste. Slovencev je v teh kra
jih vedno m anj. Tudi zaradi tega 
je pom em bno, da tukaj obstaja 
slovensko društvo. Želimo si, da 
bi v njem  začeli čimprej delovati 
mladi in upam o, da se bodo km a
lu začeli zanim ati zanj (ko bodo 
seveda zrasli) tudi otroci, ki smo 
jim v zadnjih  letih posvetili naj
več pozornosti.«

(hj)

Osem stoletij župnije Bovec
Župnija Bovec, ki leži v neposredni bližini državne meje z  Italijo in A v- 

sirijo, slavi letos 800. obletnico. V  dokumentu papeža Celestina III. je nam- 
reč prvič omenjena leta 1192. Ta pomembni jubilej želijo v župniji proslaviti 
z raznimi kulturnimi in verskimi prireditvami, ki so se že pričele, razstava
mi, nastopi in še bi lahko naštevali. Preberimo, kaj je dekan v  Kobaridu Franc 
Rupnik napisal o tem pomembnem jubileju in kaj so povedali pripravljalci le- 
Pe razstave z naslovom »Sledovi bovške preteklosti«, ki so jo odprli v soboto, 
ŽO. junija, v cerkvi Device Marije v Polju. Razstava nudi zanimiv pregled 
z8°dovine Bovca in njegove okolice. ( j j r j

800 LET ŽUPNIJE BOVEC
To berem o na transparentih  v Bovcu že nekaj mesecev! To so za- 

res častitljiva leta, ki bi bila v ponos vsaki ustanovi. Spričo dejstva, 
ha Cerkev obstoja 2000 let in da so začeli pokristjanjevati naše pred- 
nike 300 let pred  om enjeno listino papeža Celestina III. se ne zdi ta 
°bletnica tako nekaj izjemnega, čeprav je vsega spoštovanja vredna. 
v. Če pa premislimo, da je bil Bovec takrat le manjši poljedelski in 
živinorejski kraj ob cesti čez Predil, se zdi še vedno čudno, da je bil 
Ze tako zgodaj zapisan v zgodovini.

Glavno zaslugo za to je treba najbrž iskati v nastajanju Čedad- 
sLega kapitlja, ki si je hotel zagotoviti svoj obstoj tudi na materialni 
Podlagi za svoje duhovno delovanje na tak način, da si je zagotovil 
varstvo svojih pravic pri najvišjem forum u v Rimu. Pri tem  se ni ozi- 
ral na oglejskega patriarha, gospodarja te dežele, niti na Millstattski 
San\ostan, ki je bil gospodar skoraj vseh kmetij na Bovškem, pa tudi 
ne na goriške grofe. Zato je Čedadski kapitelj izkoristil najugodnejšo 
Priložnost nastajanja novih centralnih uradov v Rimu, pa tudi visoko 

arost 85-letnega papeža Celestina III. (s krstnim  im enom  Hiacint in 
Priimkom Bobo), in je dne 24.11.1192 napisal posebno pism o (Bulo),

v katerem  zagotavlja, da jemlje pravice Kapitlja pod svojo posebno 
zaščito in napoveduje božjo jezo in jezo apostolov Petra in Pavla nad 
vsakomer, ki bi si drznil ogrožati ali kršiti te pravice. V pism u našte
va prav na prvem  m estu tri verska središča na Tolminskem in potem  
še 13 podobnih v okolici Čedada. Zanimivo je, da je na drugem  m e
stu središče Bovec, za Volčami in pred Šentviško goro.

Da je šlo v glavnem  za pravno zaščito pravic Kapitlja, je dokaz 
še drugo podobno pism o Pija II. 9.6.1459, v katerem  so vse te pravice 
še bolj natančno opredeljene in zagotovljene. Seveda ni šlo za župn i
je v današnjem  pom enu besede (starejše župnije so pri nas stare sa
mo dobrih 200 let). Prav tako ni s tem  rečeno, da je versko središče 
staro točno in  samo 800 let. V pism u je izrecno zapisano, da je kapi
telj užival te pravice nem oteno že 40 let prej.

Dejstvo, da se je ves Bovec, in ne le župnija Bovec, odločil za zelo 
slovesno obhajanje te visoke obletnice, je hvalevredno dejanje. Da
nes je že itak svetovno znan pojav, da vsakdo išče svoje stare »kore
nine« in čim dlje nazaj v preteklost jih more dokazati, tem  ponosnejši 
in trdnejši se ta človek ali ustanova počuti. Prav je, da se vsi Bovčani, 
in ne le verni del le-teh, čutite ponosni na svoj kraj, na stara izročila, 
na davno preteklost. Zato ste tudi razdelili program  vseh slovesnosti 
na celo leto in več.

Toda, če se vprašam o, kom u se m oram o pravzaprav zahvaliti, da 
lahko obhajam o tako častitljivo obletnico, bi morali pošteno priznati, 
da gre predvsem  zahvala G ospodu Bogu za veliki dar vere, ki so ga 
prejeli naši predniki in ga tudi neokrnjenega izročili nam , današnjim  
rodovom.

Če pa danes ugotavljamo, da ta dar danes javno priznava in upo
rablja m orda le blizu 20% ljudi, bi se m orala prava hvaležnost Bogu 
ob teh slovesnostih pokazati v tem , da bi ogrom na večina ljudi po
polnoma preusmerila tradicijo zadnjih nekaj desetletij in bi začeli zno
va. Znova ne samo uporabljati v govorjenju staro bovško kratko m o
litvico: EN ' TE' MEN »JEŠA«, marveč tudi v skladu z njo živeti svoje
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NOVICE

Konec prejšnjega tedna se je iz Go
rice odpeljal velik, šestonski tovor
njak s hrano, zdravili in še raznimi 
drugimi stvarmi, k i jih  begunci iz Bos
ne nujno potrebujejo za preživetje. Za  
to pošiljko  je  veliko prispevala gori- 
ška pokrajinska uprava.

V nedeljo, 26. t.rn., bodo prebival
ci m iljske občine g lasovali o tem, 
ali naj družba M onteshell na obmo
čju bivše žaveljske čistilnice Aquila  
zgradi skladišče utekočinjenega plina. 
Kakršen ko li bo že izid referenduma, 
se bo s tem končno zaključila  dolgo
trajna polem ika, k i traja več ko t se
dem let, vse od tedaj, ko so zaprli biv
šo rafinerijo.

Bosanski begunci

LEVSTIKOVA HOTELA V ITALIJI
PALAČE HOTEL je v samem središču Gorice, približno en km 

od državne meje. Ponaša se z odlično restavracijo, dnevnim  barom, 
dvema dvoranama za 120 obiskovalcev in lastnim zaprtim parkiriščem.

V udobnih sobah je skupno 150 postelj. V sobah so kopalnica, 
sušilec za lase, mini bar, telefon in radijski ter televizijski sprejemnik.

Za dobro počutje in informiranost gostov skrbi slovensko osebje.

l l o c l

Naslov: PALAČE HOTEL, Corso Cavour 63, 34170 GORIZIA 
GORICA, tel. 0481/82166, fax 0481/31658

Na novo odprti HOTEL EMONA, II. kat. 
je v zgodovinskem  središču Rima

Vse sobe imajo lastno kopalnico, radijski in televizijski sprejem
nik, telefon in mini bar.

Tudi tukaj boste v družbi rojakov, ki bodo pripomogli k vašim  
lepšim  počitnicam.

Pokličite nas na telefon: 06/7027827 ali 7027911; fax 06/7027878
Naslov: HOTEL EMONA, Via Statilia 26, 00185 ROMA
V obeh hotelih imajo slovenski gostje popust! Pričakujemo vas.

NOVI LIST - Izdajatelj: Zadruga z o.z. »NOVI LIST« - Reg. na sodišču v Trstu dne 20.4.1954, štev. 157. 

Uredništvo: Martin Brecelj, Bojan Brezigar, Ivo Jevnikar, Helena Jovanovič,
Drago Legiša (glavni in odgovorni urednik), Miro Oppelt, Saša Rudolf, Marko Tavčar in Egidij Vršaj. 

Fotostavek in tisk: Tiskarna Graphart, Trst, tel. 040/772151.'

družinsko in javno življenje. Sicer bi se morali upravičeno vprašati: 
ali bodo zanam ci čez 800 let sploh še kaj razumeli, kaj pom eni 
800-letnica ali 1600 letnica župnije. Če bi za svoj duhovni napredek 
ostali zadovoljni samo s kulturnim i prireditvam i, koncerti, pevskimi 
zbori in slikarskimi razstavam i ter folkloro, toda vse več ali manj brez 
Boga ali vere, ali z Bogom samo toliko, kolikor nam  služi za naše ko
risti, bi se morali resno vprašati: ali vse to praznovanje zares sega po 
starih koreninah, ki jih hočemo ohraniti in iz njih živeti, ali pa je to 
sekanje le-teh. Ali ne bi bilo to le postavljanje hiše na pesek?

Franc Rupnik

GOVOR PRIPRAVLJALCEV RAZSTAVE
»SLEDOVI BOVŠKE PRETEKLOSTI«
Najstarejši zvon na Bovškem iz leta 1615, ki ste ga slišali pred na

stopom  dom ačega pevskega zbora, vas je povabil k veselem u dogod
ku: odprtju  razstave. Prisrčno pozdravljeni v starodavni cerkvi Devi
ce Marije v Polju. Samo v letu praznovanja 800-letnice nastanka listi
ne papeža Celestina III., v kateri poleg drugih om enja tud i naše kra
je. Ob vstopu  v cerkev smo čutili veliko spoštovanje, ne le do lepot 
te cerkve, temveč še bolj do živahne človekove navzočnosti, ki mu 
je bil ta kraj priča skozi dolga stoletja. Koliko zanim ivega bi nam  lah
ko povedal?

M alokatera deželica je doživela toliko preizkušenj kot prav Bov
ško: turški pohodi, epidem ije bolezni, francoske vojne, posebno do
gajanje v času soške fronte, tragični dogodki 2. svetovne vojne, po
tresi, katastrofalni požari, številna m enjavanja meja in oblasti, velika 
oddaljenost od centrov bogastva in moči, skopa zem lja... Vse to je 
oblikovalo značaj tukajšnjih prebivalcev in podobo krajine. Za dose
go enakih učinkov so se morali Trentarji, Ložani, Srpeničani in Bov
čani neprim erno bolj naprezati kot drugi. Lepota krajine je bila tista 
dobrina, s katero se je Bovško vedno lahko ponašalo. A kljub tem u 
se na tem koščku zemlje najdejo številna dela človeškega um a in rok, 
ki dokazujejo, da se tukajšnji človek ni zadovoljil le s tem , kar je po
trebno za golo preživetje in obstoj.

Ta razstava prikazuje del tistih ohranjenih stvaritev, ki jih je nav- 
dihovalo krščanstvo. Že bežen pogled kaže očitno podobo, da je bil 
ta vpliv, predvsem  v preteklosti, izjemno velik.

V Logu pod M angartom  prem ore cerkev svetega Štefana, za tako 
m ajhno vasico, velike um etnine. Najlepša je gotovo gotska plastika 
»Marije Kraljice« iz leta 1490. Z nani baročni slikar A nton Cebej je za- 
stopan z oljno sliko svetega Boštjana. Stropne freske pa so Groharje' 
vo delo še iz njegovega zgodnjega obdobja ustvarjanja.

Dolino Trente je pesnik O ton Župančič omenil v neki pesm i kot 
kraj s številnimi znam enji. Le redka so se ohranila kot pričevalci vet' 
nosti, pa tudi stavbarske in likovne ljudske umetnosti. Tožbarjevo zna- 
m enje v Trenti zavzem a posebno m esto. Trentarski in soški cerkvi je 
vtisnil neizbrisni pečat s svojimi um etninam i Tone Kralj.

Pojdim o še na Srpenico, kjer v župnišču hranijo stare rokopise/ 
ki so pom em bni za proučevanje krajevne zgodovine.

V 18. stol. je bilo na ožjem Bovškem kar pet cerkva, ne upošteva
joč tistih v Čezsoči, na P lužnah in na Kalu. Ker je bila Cerkev sredi' 
šče tedanjega, ne le verskega, pač pa tud i družbenega in kulturnega 
življenja, nam  to veliko pove. To cerkev, posvečeno Devici Mariji Vnč' 
bovzeti so, p reden  je bila v prvi svetovni vojni poškodovana, krasila 
freske Jerneja iz Loke iz 1 .1530. Ohranili so se le fragm enti. Premogi3 
je tudi tri zlate Vrtavove oltarje. Danes pa še lahko občudujem o kan1' 
niti rebrasti obok v prezbiteriju, ki ga današnji zidarski m ojster ne zna 
več napraviti.

Toda cerkve niso le spom eniki preteklosti, temveč tud i živa prič3 
sedanjosti. To trditev potrjuje predvsem  bogoslužje v vseh ohranje
nih cerkvah na širšem  Bovškem, pa  tudi um etniška okna, ki so nado
mestila prozorna okna in nenazadnje tudi naša prisotnost na tem me
stu, ki smo se zbrali zato, ker imamo radi vse, kar je lepo.

Bovčani smo to razstavo pripravili iz ljubezni do dom ačega kraj3 
Brez pomoči tistih, ki imajo denar in oblast, gotovo ne bi imeli velikil1 
um etniških stvaritev. Zato jim gre iskrena zahvala. Še z večjim spo
štovanjem  pa se m oram o spom niti vseh znanih in neznanih obliko
valcev kulturnih in duhovnih  dobrin teh krajev.

B E IL U N 0

Na Opčine je v nedeljo, 19. 
t.m ., zjutraj, pripeljal poseben 
vlak, ki je pripeljal skupino 558 
bosanskih beguncev. V glavnem  
so bili to ženske in otroci, nekaj pa 
je bilo tud i starejših oseb. Zdrav
niki so takoj po prihodu  pregle
dali begunce — tiste, ki so bili pre
več izčrpani ali bolni, so dali pre
peljati v tržaško bolnišnico. Kot 
kaže, ni bil nihče huje bolan.

Z Opčin so begunci nadaljevali 
pot; ločili so jih, jih razdelili v 
m anjše skupine in jih poslali v 
razne zbirne centre. N ekatere so 
z vlakom prepeljali v Gorico in 
nato do šotorišča pri M irnu, ne
kaj jih je odšlo v Čedad, večino so

poslali v Veneto, od tam  pa jih je 
vojska z avtobusi prepeljala v Je- 
solo in Bibione, kjer so tud i zbir
na središča, manjšo skupino pa s° 
namestili v vojašnici v Piave di 
Cadore.

Seveda gre le za začasne rešit
ve, saj si tud i sami begunci že
lijo, da bi se čimprej vrnili do
mov, pa četudi imajo mnogi do 
tal porušene hiše, ali pa so celo 
v tej divji vojni izgubili svoje naj
bližje. Če se bo brezum no klanje 
na tleh bivše Jugoslavije nadalje
valo, bo v prihodnjih  dneh  vsak 
trenutek še več beguncev, vec 
uničenih domov, več invalidov io 
več sirot.

Na sliki: bosanski begunci ob prihodu na železniško postajo na Opčinah
(foto Montenero)


